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 افزايش 54درصدي 

نرخ اجاره بهاي مسكن در مناطق شهري
در حال�ي بانك مرك�زي دليل ت�ورم آبان  امس�ال را رش�د نرخ 
اجاره به�اي مس�كن اع�ام ك�رد ك�ه براس�اس جديدتري�ن 
گزارش، اي�ن بانك از رش�د ۵۴ درصدي نرخ اجاره به�ا خبر داد. 
به گزارش تسنيم، براس��اس اعلام بانك مركزي طي آذر امسال نرخ 
اجاره بهاي مسكن در شهر تهران و كل مناطق شهري در مقايسه با ماه 
مشابه سال گذشته به ترتيب 51/2و 54/2درصد افزايش يافته است. 
در گ��زارش م��اه آب��ان بان��ك مرك��زي، ش��اخص كراي��ه اج��اري 
مس��كن در ته��ران و كل مناط��ق ش��هري نيز با رش��د ب��ه ترتيب 
 51/6و 54/9درصدي نس��بت به ماه مش��ابه س��ال گذش��ته روبه رو 

شده بود. 
دو روز قبل بان��ك مركزي در گزارش��ي با عن��وان »تحليل تحولات 
اقتصاد كلان و اقدامات بانك مركزي« دليل تورم آبان ماه را رشد نرخ 
اجاره بهاي مس��كن اعلام كرد. در بخش��ي از اين گزارش آمده است: 
»به  رغم اينكه در آب��ان  1400 روند تورم متوس��ط 12 ماهه و نقطه 
به نقطه همچون ماه گذشته كاهش��ي بوده، اما تورم ماهانه همچنان 
در سطح نسبتاً بالايي قرار داشته اس��ت. عامل اصلي تورم اين ماه )با 
توجه به سهم گروه ها در شاخص قيمت مصرف كننده(، همچون روند 
چند ماه اخير به افزايش نس��بتاً بالاي قلم »ارزش اجاري مس��كن« 

 

ارتباط مي يابد.« 
 در س��اير بازارهاي دارايي از جمله مسكن، بررس��ي ها حكايت از آن 
دارد كه شاخص قيمت مس��كن معامله ش��ده با افزايش مواجه شده 
است. براساس اطلاعات اخذ شده از س��امانه ثبت معاملات املاك و 
مستغلات كشور، متوسط قيمت خريد و فروش يك متر مربع زيربناي 
واحد مسكوني معامله شده در ش��هر تهران طي اين ماه نسبت به ماه 
قبل 1/2درصد افزايش و نس��بت به ماه مشابه سال قبل 17/7درصد 

افزايش را تجربه كرد.

 يارانه جديد 
احتمالًا اين ماه پرداخت نمي شود

اعام سازمان هدفمندي يارانه ها نشان مي دهد كه يارانه معيشتي 
در دي ماه بدون تغيير پرداخت خواهد ش�د، اين اع�ام با توجه 
به اينكه مش�مولان يارانه جدي�د همان يارانه بگيران معيش�تي 
هس�تند، احتمال پرداخت در ماه جاري را كمرنگ كرده اس�ت. 
به گزارش ايس��نا، يارانه معيش��تي همان پرداخت نقدي است كه از 
آبان 1۳9۸ و به دنب��ال افزايش قيمت، در دس��تور كار قرار گرفت و 
دهم هر ماه واريز مي ش��ود، مشمولان كمك معيش��تي با حذف سه 
دهك بالا از بين 7۸ ميليون يارانه بگير نقدي گزينش ش��ده و حدود 
60ميليون نفر هس��تند، ام��ا در اواخر آذر 1400، مع��اون اقتصادي 
رئيس جمهور اعلام كرد در اوايل دي ماه ياران��ه جديد با افزايش دو 
برابري يارانه ها پرداخت خواهد شد. در ادامه وزير اقتصاد اعلام كرد: 
زمان مش��خصي براي پرداخت يارانه جديد در دي ماه نيست. اين در 
حالي بود كه گفته مي شد در مورد زمان پرداخت هنوز توافقي صورت 
نگرفته اس��ت، ولي احتمال پرداخ��ت با يارانه معيش��تي مطرح بود، 
 چراكه جمعيت مش��مول يارانه جديد همان يارانه بگيران معيش��تي 

هستند. 
 با اين حال تازه ترين اعلام سازمان هدفمندي يارانه ها در مورد يارانه 
معيشتي دي ماه نشان داد كه يارانه جديد همراه با معيشتي پرداخت 
نمي شود و هنوز ابلاغي به اين س��ازمان در اين رابطه صورت نگرفته 

است. 
اين در حالي است كه يارانه معيشتي دي ماه به دليل همزماني با روز 
جمعه، يك روز زودتر و ساعت 24 روز پنج شنبه)9 دي ماه( به حساب 

سرپرستان خانوار واريز مي شود. 
در مورد مبلغ يارانه جديد نيز همان طور كه قبلًا رئيس سازمان برنامه 
و بودجه مطرح كرده بود، رقمي بين 90 تا 126 هزار تومان پيش بيني 

شده است. 
طبق گفته معاون اقتصادي سازمان برنامه و بودجه نيز، يارانه جديد 
كه ناش��ي از حذف ارز 4200 توماني اس��ت، مبلغي اضاف��ه بر يارانه 
نقدي 45 هزار و 500 توماني و يارانه معيشتي خواهد بود كه هر ماه 

پرداخت مي شود. 
يارانه معيشتي در هر ماه بر خلاف يارانه نقدي كه مبلغ ثابت 45 هزار و 
500 تومان است براي خانوارها بسته به بعد خانوار متغير است. بر اين 
اساس براي خانوار يك نفره 55 هزار تومان، دو نفره 10۳هزار، سه نفره 
1۳۸هزار، چهار نفره 172هزار و خانواده هاي پنج نفره و بيشتر 205 

هزار تومان در هر ماه پرداخت مي شود. 
به هر ترتيب فعلا جري��ان پرداخت يارانه جديد مبهم اس��ت و زمان 
مشخصي براي آن در دي  1400 نيست مگر در روزهاي آينده تصميم 

ديگري اتخاذ شود و پرداخت در دستور كار قرار گيرد. 

 حمايت وزير كشاورزي آلمان 
از افزايش قيمت موادغذايي

وزير كشاورزي جديد آلمان خواستار افزايش قيمت موادغذايي 
و محصولات كشاورزي شد تا مردم قدر اين محصولات را بدانند. 
به گزارش راشاتودي، كم ازدمير، وزير كشاورزي جديد آلمان خواستار 
افزايش قيمت موادغذايي و محصولات كشاورزي شد تا مردم قدر اين 
محصولات را بدانند. وي طي مصاحبه اي با روزنامه بيلد ان س��ونتاگ 
گفت: قيمت هاي پايين در ح��ال نابودكردن مزارع، جلوگيري از رفاه 
بيشتر براي حيوانات، گس��ترش انقراض برخي گونه ها و آلوده كردن 
آب و هواس��ت. ازدمير ادامه داد: من بعضي وقت ه��ا فكر مي كنم كه 
براي ما يك روغن ماشين خوب بس��يار مهم تر از يك روغن خوراكي 

خوب است. 
اگرچه نبايد موادغذايي به يك كالاي لوكس تبديل شوند، اما قيمت 
آنها بايد بيش از گذشته نش��ان دهنده واقعيت هاي اكولوژيك باشد. 
اظه��ارات اين وزي��ر آلماني در واق��ع همگام با سياس��ت هاي حزب 
متبوعش به نام حزب سبز اس��ت، اما در زماني بيان مي شود كه نرخ 
تورم در آلمان به بالاترين ميزان ۳0 س��ال گذش��ته رسيده و قيمت 
موادغذايي هم طي س��ال جاري افزايش چش��مگيري داشته است. 
گفته هاي وزير كشاورزي جديد آلمان انتقادات زيادي را عليه دولت 
اين كش��ور به همراه داش��ته به گونه اي كه دنيس رادتك��ه، نماينده 
پارلمان اروپا، در واكنش به اين اظهارات در توييتر نوشت: هر كسي كه 
به راحتي ماليات ها را افزايش مي دهد و قيمت ها را بالا مي برد تغييري 
در شرايط ايجاد نمي كند. اين گونه اقدامات به نفع كشاورزان نيست و 

به اقشار ضعيف فشار مي آورد. 

با توجه به ن�گاه ويژه رئيس جمه�ور و تأكيد بر 
راه اندازي مجدد واحدهاي راكد، دو فوريت طرح 
»حمايت از واحدهاي توليدي« روز سه شنبه در 
مجلس به تصويب رسيد تا با اصاح قوانين،يكي 
از وعده ه�اي دولت س�يزدهم مبن�ي بر عدم 
تعطيلي واحدهاي توليدي به هر بهانه اي محقق 
ش�ود. رئيس كميس�يون ويژه جهش توليد با 
ابراز نگران�ي از تعطيلي واحد ه�اي توليدي به 
بهانه هاي مختلف از جمله بدهي بانكي گفت: به 
 هر علتي اگر بنگاه نتواند اقساط خود را پرداخت 
كند و حتي مقصر باش�د، آيا واحد توليدي بايد 
تعطيل ش�ود؟ تاش ما اين اس�ت كه براساس 
اين ط�رح از تعطيلي يا بروز مش�كل اقتصادي 
ب�راي واحده�اي تولي�دي خ�ودداري كنيم. 
دو فوريت طرح حمايت از واحد ه��اي توليدي در 
راستاي وعده رئيس جمهور و تأكيد بر عدم تعطيلي 
بنگاه هاي توليدي از س��وي بانك ها روز سه شنبه 
به تصويب مجلس رس��يد. اين ط��رح، مهم ترين 
طرحي است كه مجلس يازدهم به تصويب رسانده 
اس��ت، چراكه در جنگ اقتصادي قرار داريم و بايد 
مدل حكمراني اجرايي را تغيي��ر دهيم و با اصلاح 
قوانين مربوط به توليد،از توليدكنندگان حمايت 
كنيم. براساس اين طرح، وقتي فعال اقتصادي جرم 
اقتصادي مرتكب مي شود، بايد مجازات اقتصادي 
شود. بر پايه اين طرح، واحدهاي توليدي تحت هيچ 
عنواني تعطيل نخواهند شد و در اين طرح پيش بيني 
شده است خط مجازات ها براي توليدكنندگان عوض 
شود و تعيين آن بر عهده قاضي پرونده خواهد بود؛ 
براي ترك فعل هم در طرح جديد مجازات ديده شده 
است، مديري كه عامل آسيب به بنگاه هاي اقتصادي 

و بي نظمي شده بايد مجازات شود. 
در اين خصوص سيدشمس الدين حسيني، با حضور 
در برنامه گفت وگوي ويژه خبري، شبكه 2سيما با 
اشاره به اهميت پيشگيري از معوق شدن مطالبات 
بانكي گفت: اين را فقط از منظر بانك و سپرده گذار 
نبايد ببينيم از منظر توليد هم باي��د ببينيم، زيرا 
اگر منابعي از بانك خارج ش��ود و برنگ��ردد براي 

فعاليت هاي توليدي ديگر، منابعي باقي نمي ماند. 
رئيس كميسيون ويژه جهش توليد مجلس شوراي 
اسلامي افزود: به  هر علتي اگر بنگاه نتواند اقساط 
خود را پرداخت كند و حتي مقصر باشد، آيا واحد 
توليدي بايد تعطيل ش��ود؟ حس��يني با اشاره به 
طرح »حماي��ت از واحدهاي توليدي« كه مجلس 
به دو فوريت آن رأي داد، اف��زود: هدف از اين طرح 
اين است كه از ايجاد اختلال و تعطيلي در فرآيند 

توليد پرهيز شود. 
رئيس كميسيون ويژه جهش توليد مجلس شوراي 
اس��لامي هم با بيان »در پي آن نيستيم كه واحد 
توليدي را كه اصلًا توجيه اقتصادي ندارد به چرخه 
برگردانيم«، گفت: واحدهايي هستند كه پيش از 
ورود بانك و تملك آن به تعطيلي كشيده مي شوند و 
در اين موارد، بانك مقصر نيست، اما دغدغه مجلس 
اين است كه بنگاه در حال توليد است، اما مالك يا 
مدير آن دچار مشكل از جمله تخلف مي شود؛ اگر 
بخواهيم با آنها برخورد كنيم سرنوشت واحد توليدي 

را دچار مشكل مي كنيم. 
سيدشمس الدين حس��يني اضافه كرد: مجموعه 
تصميم گيري ه��ا و قانون گذاري ه��اي م��ا باي��د 
به گونه اي باشد كه بين پيشگيري از مطالبات معوق 
و پيشگيري از تعطيلي اين كارخانه ها به يك نقطه 

بهينه برسيم و يكي از اقدامات ستاد تسهيل همين 
موضوع است. 

حس��يني گفت: طرحي كه در جلس��ه سه شنبه 
7 دي ماه در مجل��س رأي آورد يك هدف را دنبال 
مي كند كه حتي اق��دام بانك��ي، محروميت هاي 
اجتماعي و اقدامات قضايی براي برخورد با متخلف 
نبايد منجر به تعطيلي بنگاه ش��ود. بانك مركزي 
به دنبال اين است واحدهايي كه تملك شدند اگر 
خود فرد متقاض��ي راه اندازي واحد باش��د، به آنها 

برگرداند. 
   ستاد تس�هيل استان، مس�ئول بررسي 

مشكات واحدهاي توليدي
همچنين معاون هماهنگي و محيط كس��ب وكار 
وزير صنعت كه در اين برنامه سخن مي گفت،افزود: 
كارگروه هاي ستاد تسهيل و رفع موانع توليد در هر 
استان، مسئول بررسي مشكلات واحدهاي توليدي 

هستند كه به رياست استاندار تشكيل مي شود. 
سيدمهدي نيازي خاطرنشان كرد: عموماً طرح هايي 
كه براي تأمين مالي به بانك ها معرفي مي شوند يا 
خود را به بانك اعلام ي��ا ارجاع مي كنند، دو بخش 
تسهيلات بايد دريافت كنند كه بخش تسهيلات 
سرمايه ثابت و بخشي هم تسهيلات سرمايه گردش 
است، عموماً مشكلاتي كه براي اين طرح ها اتفاق 
مي افتد تأمين مالي ناقصي است كه در نظام بانكي 

انجام مي شود. 
وي افزود: ممكن است طرح به علل مختلف با زمان 
مواجه شود. مثلاً يكسال به دوره اجراي طرح، اضافه 
ش��ود و در عمل، دوره تأمين مال��ي و هزينه هاي 
اجراي طرح افزايش پي��دا  كند و زماني كه طرح به 
بهره برداري مي رس��د و نوع قرارداد عوض مي شود 

عموماً بانك ها در تأمين مالي س��رمايه در گردش 
دچار چالش مي ش��وند و تأمين مالي س��رمايه در 
گردش بنگاه، ناقص اتف��اق مي افتد و توليد ناقص 
شكل مي گيرد و قيمت تمام ش��ده دچار مشكل و 
واحد توليدي در بازپرداخت اقساط، دچار مشكل 

مي شود. 
نيازي تأكيد كرد: مطالعه اي انجام نشده است كه چه  
ميزان از بدهي هاي ايجاد شده ناشي از قصور بنگاه 

است يا قصور نظام بانكي يا قصور هر دو . 
وي با يادآوري اينكه كارگروه هاي س��تاد تسهيل 
در هر استان، مسئول بررسي مشكلات واحدهاي 
توليدي هستند، گفت: اين كارگروه ها، بدهي هاي 
بانكي بنگاه ها را بررسي مي كنند و اگر بنگاه به  علل 
غيرمعمول، امكان بازپرداخت اقساط را نداشته باشد، 
آنها را استثنا مي كنيم تا بانك با آنها تعامل كند، اگر 
به هرعلتي از اين مرحله گذر كني��م و بنگاه دوباره 
نتوانست بازپرداخت اقساط را انجام دهد در گام دوم، 
بانك ها بايد وثايق خارج از طرح را تملك كنند و نبايد 
در اين ابتداي كار، شرايط بنگاه را به گونه اي سخت 

كنند كه دچار توقف يا تعطيلي شود. 
نيازي اضافه ك��رد: برخي اوق��ات، بانك ها به اين 
مصوبات توجه كافي نمي كنن��د و اقدام به تملك 
واحد توليدي مي كنند يا شرايط بازپرداخت اقساط 
را به گونه اي س��خت مي كنن��د كه بن��گاه قادر به 

بازپرداخت اقساط نيست. 
   تأمين مالي، بزرگ ترين دغدغه بنگاه هاي 

اقتصادي
معاون هماهنگي و محيط كسب وكار وزير صمت 
گفت: موضوع تأمين مالي دغدغه اي است كه بالاي 
60درصد بنگاه ها با آن درگير هستند. نيازي يادآور 
شد: يكسري واحدهايي هستند كه از امروز به قبل 
تملك شدند، براساس آخرين آمار يك هزار و 79۳ 
واحد مي باشند، ولي برآورد اين است كه در شش 
ماهه امسال حجم تملك ها افزايش پيدا كرده است. 
مثلًا يكي از بانك ها حدود 60 واحد تملك داشته، 
ولي الان يكصد واحد به اين عدد اضافه شده است. 

نيازي گفت: موارد زيادي داشتيم كه بنگاه اقتصادي 
فعال بوده، ولي بعد از تملك تعطيل شده است. اگر 
واحدها در تملك بانك باقي بمانند و اقاله اتفاق نيفتد 

ممكن است ديگر به چرخه توليد هم بازنگردند. 
وي تصريح كرد: موضوع تأمين مالي دغدغه اي است 
كه بالاي 60 درصد بنگاه ها با آن درگير هستند، البته 
در زمان هايي كه ثبات اقتص��ادي داريم دچار اين 
عوارض نمي شويم و براساس تورمي كه در شرايط 
كشور داريم نقدينگي خواهي به شدت در حوزه توليد 

افزايش پيدا مي كند. 
معاون هماهنگي و محيط كسب وكار وزير صمت 
گفت: نرخ سود تسهيلات مسئله اي است كه بايد 
حل شود، مثلًا يك تس��هيلات ۸ميلياردي وقتي 
به ۳۸ ميليارد مي رس��د قطعاً بنگاه در بازپرداخت 
آن دچار مسئله مي شود و همه معادلات اقتصادي 

را به هم مي زند. 
نيازي گفت: دستورالعمل طرح زنجيره تأمين هفته 
گذشته توسط بانك مركزي ابلاغ شد كه با دو بانك 
به صورت آزمايشي اجرا كرديم و در هفته آينده با 

هفت بانك ادامه خواهيم داد. 

 هيئت روسي براي نمونه گيري 
از محصولات گلخانه اي به ايران مي آيد

فلفل صادراتي كه از روس�يه برگش�ت خ�ورده، به خاط�ر باقيمانده 
س�موم نبوده اس�ت. هيئتي از روس�يه به ايران مي آيد تا محصولات 
گلخان�ه اي را آزمايش كنند تا س�امت محص�ولات ما اثبات ش�ود. 
اوايل ماه جاري بود 100كانتينر فلفل دلمه اي كه در مجموع هزار و 400تن 
محصول را به مقصد روسيه حمل مي كرد، از گمرك اين كشور بازگشت داده 
شد. برگشت خوردن فلفل هاي صادراتي ايران از روسيه در رسانه ها و فضاي 

مجازي منتشر شد و واكنش هاي زيادي را در پي داشت. 
رئيس انجمن محصولات گلخانه اي مي گوي��د: عدم صادرات اين محصول 
روزانه بال��غ بر 200ميلي��ارد تومان ض��رر روي دس��ت توليدكنندگان و 
صادركنندگان فلفل دلمه اي گذاشته اس��ت. با بازگشت اين محصولات، 
قيمت ها به شدت كاهش يافت، به طوري كه قيمت فلفل دلمه اي 1۸هزار 

توماني به 5هزار تومان رسيد و محموله ها  در سردخانه ها دپو شد. 
به گزارش فارس، شاهپور علايي مقدم، رئيس حفظ نباتات در برنامه »سلام 
صبح به خير« كه از شبكه ۳ سيما پخش مي شود، در مورد ماجراي فلفل 
دلمه هاي عودت شده از روسيه گفت: روسيه نامه اي فرستاد كه چهار سم 
آفت  و علف كشي كه در كشور ما بين باغداران و كشاورزان استفاده مي شود 
در آنجا ثبت نشده است و اين دليل برگشت خوردن فلفل هاي صادراتي بوده 

و هيچ گونه باقيمانده سمي وجود نداشته است. 
شاهپور علايي مقدم افزود: اين سموم در اتحاديه اروپا هم استفاده مي شود 
براي اينكه ماده مؤث��ره خوبي دارد و هزينه هاي تولي��د را پايين مي آورد و 
به جاي اينكه كشاورز س��ه بار براي كنترل بيماري سمپاشي كند، يكبار 

سمپاشي مي كند. 
رئيس سازمان حفظ نباتات كشورگفت: چهار بار وبينار با مقامات روسي برگزار 
كرديم و مسائل را توضيح داديم و هيئتي هم براي مذاكره به اين كشور رفت 
و قرار است يك هيئت روسيه هم به ايران بيايد تا از گلخانه ها نمونه برداري 
كنند كه با اطمينان كامل صادرات انجام شود. به گفته اين مسئول 1۳درصد 
فلفل هاي صادراتي ايران به مقصد روسيه است و بيش از 4/5ميليون تن انواع 

صيفي وسبزي صادراتي داريم كه هيچ مشكلي وجود نداشته است. 

 افزايش قيمت گوشت 
با جولان دلالان براي صادرات دام

ب�ا توج�ه ب�ه ص�دور مج�وز ص�ادرات و خري�د و ف�روش توس�ط 
اس�ت.  افزاي�ش  ح�ال  در  گوش�ت  و  دام  قيم�ت  دلالان، 
اصغر ملكی، رئيس اتحاديه تهيه و توزيع گوشت گوسفندي تهران گفت: با 
توجه به مجوز هاي صادرات، قيمت دام در حال افزايش است، به طوري كه از 

ابتداي هفته تاكنون هر روز شاهد نوسان قيمت در بازار بوديم. 
ملكی گفت: بنابر اعلام پشتيباني امور دام مبني بر خريد هر كيلو دام با نرخ 
62هزار تومان، قيمت با احتساب هزينه هاي حمل به تهران به 65هزار تومان 

و در خرده فروشي ها به 70 هزار تومان رسيده است. 
 رئيس اتحاديه تهيه و توزيع گوشت گوس��فندي تهران از افزايش قيمت 
گوش��ت در بازار خبر داد و گفت: هم اكنون هر كيلو شقه گوسفندي بدون 
 دنبه با نرخ 12۳ تا 125هزار تومان به مغازه دار و با احتساب 10 درصد سود 

1۳5 تا 1۳7 هزار تومان به مصرف كننده عرضه مي شود. 
ملكي درباره علل عرضه گوشت با نرخ كمتر در برخي مغازه ها گفت: قيمت 
گوشت بره ماده يا گوشت بز در مقايسه با بره نر 10 تا 15 هزار تومان به دليل 
كيفيت، ارزان تر است.  با توجه به كشتار بخشي از دام هاي مولد، صادرات در 
اين مقطع زماني مي تواند مشكلات را بيشتر كند، به طوري كه اگر تدابيري 
براي كنترل صادرات اتخاذ نشود، در هفته آينده هر كيلو شقه گوسفندي 

10هزار تومان افزايش خواهد داشت. 
 رئيس اتحاديه تهيه و توزيع گوشت گوس��فندي تهران از خريد و فروش 
مجوز هاي صادرات خب��ر داد و گفت: در حال حاضر جم��ع آوري مجوز ها 
به منظور كنترل بازار امري ضروري اس��ت، چراكه دلالان كاغذ را خريد و 

فروش مي كنند. 
 به گفته ملكي، تا هفته گذشته عرضه و تقاضا روال عادي خود را داشت كه 
متأسفانه با صادرات تعادل برهم خورد، در حالي كه تصور بر آن بود تا عيد 
مشكلي در بازار نداشته باشيم.  دولت ضمن جمع آوري مجوزها، بايد صادرات 
را كنترل كند و همواره نهاده مورد ني��از در اختيار دامدار بگذارد تا دام هاي 

مولد ذبح نشود. 
 ملكی نسبت به قاچاق دام از مرز بانه هشدار داد و افزود: با توجه به نوسان 
نرخ ارز، قاچاق دام هم در حال انجام است كه در اين زمينه اطلاع رساني لازم 
به مسئولان انجام شد كه استمرار اين روند مي تواند بازار را به چالش بكشد، 
در حالي كه تأكيد رئيس جمهور بر كنترل بازار و جلوگيري از افزايش قيمت 
كالا هاي اساسي است.  رئيس اتحاديه تهيه و توزيع گوشت گوسفندي تهران 
درباره تأثير تغيير روش تخصيص ارز بر بازار گفت: تغيير روش تخصيص ارز 
منجر به ناتواني مردم به واسطه افزايش قيمت در خريد مي شود، كما اينكه 
بسياري از آحاد جامعه به نرخ هاي فعلي هم اعتراض دارند، بنابراين سياستي 

بايد اتخاذ شود كه مصرف و قدرت خريد تحت تأثير قرار نگيرد. 

 پرداخت تشويقي 
به كم مصرف ها در تعرفه هاي جديد برق

س�خنگوي صنع�ت ب�رق ب�ا تأكي�د ب�ر اينك�ه ب�رق راي�گان در 
تعرفه ه�اي جدي�د ح�ذف نش�ده اس�ت، گف�ت: در تعرفه ه�اي 
جدي�د ب�رق، پاداش ه�اي خوب�ي ب�راي مش�تركاني ك�ه مي�زان 
مص�رف خ�ود را مديري�ت كنن�د، در نظ�ر گرفت�ه ش�ده اس�ت. 
به گزارش صداوسيما، مصطفي رجبي مشهدي افزود: تعرفه هاي جديد برق 
رايگان قبلي را حذف نكرده، بلكه شكل تشويق ها تغيير كرده است و هدف از 
اين موضوع هم ترغيب بيشتر مشتركان به رعايت الگو هاي مصرف و حتي 
كاهش بيشتر از الگو بوده اس��ت. وي ادامه  داد: در تعرفه جديد، سقف هاي 
تعيين شده در الگوي مصرف را تا 25درصد افزايش داده ايم، به گونه اي كه 
در طرح قبلي الگوي مصرف تا سقف ۸0كيلووات ساعت به يكصد كيلووات 
ساعت و سقف تا يكصد كيلووات ساعت به 150كيلووات ساعت در ماه هاي 
گرم تغيير كرده است. سخنگوي صنعت برق گفت: براي مشتركاني كه زير 
الگو هاي تعيين ش��ده براي هر منطقه برق مصرف كرده و همچنين تحت 
پوشش نهاد هاي حمايتي مانند كميته امداد امام خميني )ره( و بهزيستي 
قرار داش��ته باش��ند، تخفيف 100 درصدي كه همان برق رايگان است را 
براساس اين تعرفه ها در نظر خواهيم گرفت. رجبي مشهدي گفت: تعرفه هاي 
جديد براي ماه هاي گرم پاداش هاي خوبي براي مش��تركان در نظر گرفته 
است و مشتركاني كه زير الگوي مصرف تا الگوي مصرف هستند، مشمول 
اين پاداش ها خواهند شد. همچنين مشتركان به ازاي صرفه جويي كه انجام 
مي دهند، معادل نرخ خريد تضميني براي ماه هاي گرم و دو برابر در زمان هاي 
اوج پيك و محدوديت برق مورد تشويق قرار مي گيرند. سخنگوي صنعت برق 
اضافه كرد: در تعرفه جديد اگر هزينه توليد برق 400 تومان در نظر گرفته شود 
و مشتركي در ماه گرم 100كيلوات صرفه جويي كند، حدود 40هزار تومان 
دريافت خواهد كرد، اين در حالي است كه ممكن است قبض برق وي كمتر از 

اين ميزان باشد، بنابراين از شركت برق پولي را دريافت خواهد كرد.

اصلاح قوانين حمايت از توليد در مجلس 
 معاون وزير صمت: براساس آمار در 6 ماهه امسال حجم تملك  واحدهای توليدی از سوي بانك ها افزايش پيدا كرده است

مثاً يكي از بانك ها حدود 60 واحد تملك داشته، اما امسال به 160 واحد رسيده است

مطالبات ش�ركت هاي ايراني از ع�راق رقم هاي 
ب�زرگ و در حد چند ص�د ميليون دلار اس�ت، 
حتي ب�ه 800 ميليون دلار هم رس�يده اس�ت. 
دبير انجمن صادركنندگان خدمات فني و مهندسي 
در گفت و گو با ايلنا، در پاس��خ به س��ؤالي در مورد 
بازپس گي��ري طلب ش��ركت هاي ايران��ي از عراق 
تصريح كرد: مش��كلاتي در مورد عراق وجود دارد 
كه اميدواريم دستگاه ديپلماسي بتواند كمك كند 
تا شركت هاي ايراني مطالبات خود را وصول كنند. 
تنها دستگاه ديپلماسي ما نيس��ت كه بايد دخالت 
كند، بلكه شركت هايي مانند ش��ركت توانير و گاز 
و بقيه نهادهايي كه در فض��اي مبادله اي و تجاري 
هستند، بايد اين موضوع را دنبال كنند، اما متأسفانه 
در اين مورد هماهنگي كافي وجود ندارد. اميدواريم 
با سياس��ت هاي جديدي كه دس��تگاه هاي دولت 
سيزدهم دارند بتوانيم فضاي بهتري را براي وصول 

مطالبات ايجاد كنيم. 
بهمن صالحي جاويد اضافه كرد: مطالبات شركت هاي 
ايراني از ع��راق رقم هاي ب��زرگ و در حد چند صد 
ميليون دلار است و حتي به ۸00 ميليون دلار هم 
رس��يد. اين ارقام به صورت جريان نقدينگي وجود 
دارد، بخش��ي پرداخت مي ش��ود، ولي همواره يك 
رقم بزرگي رس��وب مي كند كه بخش��ي از سرمايه 
شركت هاي ايراني است كه نزد طرف عراقي است. 
مثل اين كه شركت هاي ايراني رقمي در حد چند صد 
ميليون دلار فاينانس كرده اند و طرف عراقي بدون 
پرداخت هيچ سودي از آن استفاده مي كند و حتي در 
برخي موارد از شركت هاي ايراني طلبكار هم هست. 
دبير انجمن صادركنندگان خدمات فني و مهندسي 
ادامه داد: س��ال 95 من مس��ئول ش��ركتي بودم. 
نيروگاهي كه در عراق بود چه��ار نفر از نيروهاي ما 
توسط داعش كشته شدند. مسئول عراقي به ايران 
آمد و  گفت چرا كار خود را ادامه نمي دهيد؟ در حالي 
كه چهار نفر انسان كشته شده و هنوز خسارت هاي 
آنها را هم پرداخت نكرده بودن��د، اما توقع ادامه كار 

را داشتند. 

وي افزود: يا در مورد عمان، ب��ا اينكه طرف عماني 
10 تا 20 ميليون دلار به ما بدهكار بود، توقع داشت 
كه كار را ادامه دهيم تا بعد شروع به پرداخت طلب 
كنند. علت اين موضوع عدم وجود مناسبات سياسي 
مناسب به معناي دستگاه هاي دولتي غير از وزارت 
خارجه اس��ت كه وظايف خود را به درس��تي انجام 

ندادند. 
   در آذربايجان شرايط مطلوبي نداريم 

صالحي جاويد در مورد دس��تاوردهاي س��فر وزير 
امور خارجه به جمه��وري آذربايجان ب��راي حوزه 
صادرات خدمات فني و مهندس��ي اظه��ار كرد: به 
زودي جلسه اي با قائم مقام وزارت خارجه خواهيم 
داش��ت، اما فعلًا ارزيابي اوليه ما نشان مي دهد كه 
اتفاق دندان گي��ري براي ص��ادرات خدمات فني و 
مهندسي به اين كشور رخ نداده است. هنوز شرايط 
شركت هاي ايراني به منوال قبل است و تغيير جدي 
را شاهد نبوديم، مگر اينكه در اين گفت وگوها توافقات 

و تفاهماتي شده باشد. 
كار ش��ركت هاي ايراني در آذربايجان بس��يار كم و 

ناشناس است. به هر حال شرايط شركت هاي ايراني در 
آذربايجان شرايط روشن و مطلوبي نيست كه اميدوار 
 باشيم در اين چارچوب بتوانيم كار شناسنامه داري 

انجام دهيم. 
وي اف��زود: در اي��ن زمين��ه مناس��بات سياس��ي 
تعيين كننده هستند. هنوز س��هم ايران از مثلًا 10 
ميليارد دلاري كه براي پروژه هاي فني و مهندسي 
در اين كشور در نظر گرفته شده، مشخص و روشن 
نيست و نمي توانيم توقع دنبال كردن آن را داشته 
باشيم. شايد از نظر بنگاه داري، سود متوسطي براي 
بنگاه ها داشته باشد، اما اينطور نيست كه اين سود، 
سود بزرگي باشد يا پروژه ها، پروژه هاي بزرگي باشند. 
وي با اشاره به بازار افغانستان گفت: افغانستان هنوز در 
ريسك است و مطابق هشدار دستگاه هاي ذي ربط كه 
وقتي اتفاقي مي افتد، هشدار مي دهند نيروهاي خود 
را خارج كنيد، به علت نبود ثبات و امنيت هنوز كار 
و رفت  و آمد با احتياط و ريسك بالا انجام مي شود و 
شركت ها در انتظار به ثبات رسيدن شرايط هستند. 
پروژه هايي كه از قبل شروع شده بود را نمي توان رها 

كرد و شركت ها س��عي مي كنند با حداقل نيرو اين 
پروژه ها را پيش ببرند، اما در شرايط فعلي از شركت ها 

انتظار نمي رود كه پروژه جديد شروع كنند. 
صالحي جاويد بيان كرد: ونزوئلايي ها هم تكليف شان 
مشخص نيس��ت. با اينكه كميسيون مشترك هم 
فعاليت مي كند، اما به نظر مي رسد كه هنوز خودشان 
به اين نتيجه نرسيده اند كه از ايراني ها همانقدر توقع 
داشته باشند كه شرايط اجازه مي دهد. اگر ايراني ها 
علاقه مند هستند كه با ريسك پايين يك پالايشگاه 
كوچك را اورهال كنند، طرف ونزوئلايي مي گويند 
اول باي��د بزرگ ترين پالايشگاه هايش��ان را اورهال 
كنند كه براي ايراني ها ريسك بالايي دارد. متأسفانه 
دستگاه هايي مانند سيستم بانكي ما نيز نمي توانند 
ارتباط بانكي مؤثري داشته باشند. در مجموع اين 
شرايط باعث مي شود كه شركت هاي ايراني نتوانند با 

جرئت وارد پروژه هاي بزرگ شوند. 
وي افزود: مدل كار بقيه كشورهاي امريكاي جنوبي 
هم مانند ونزوئلا بوده و تفاوت زيادي بين آنها وجود 
ندارد، براي مثال شركت هاي آرژانتيني هم علاقه مند 
هستند كه با ايران و شركت هاي ايراني كار كنند، اما 
ساز و كار صادرات خدمات فني و مهندسي از ايران به 
درستي شكل نگرفته كه آنها بتوانند از اين سازوكار 
 استفاده كنند و ميزبان شركت هاي مهندسي ايراني 

باشد. 
دبير انجمن صادركنندگان خدمات فني و مهندسي 
متذكر ش��د: در م��ورد آفريقا، م��ا نمي توانيم هيچ 
تس��هيلاتي براي ش��ركت هايي كه براي صادرات 
خدمات فني و مهندس��ي مي روند، ايج��اد كنيم. 
سازمان توس��عه تجارت هنوز نتوانسته اين تفاوت 
را ايجاد كند كه لزوماًَ حضور شركت هاي ايراني در 
آفريقا نبايد در قالب يك نمايشگاه باشد. ساختارهاي 
سنتي در برگزاري نمايش��گاه ها و نشست هايي كه 
حتماً بايد چيزي را به نمايش بگذارند، موجب شده 
كه سازمان توسعه تجارت هم نتواند از مدل كاركردي 
براي حمايت از شركت هاي صادركننده خدمات فني 

و مهندسي استفاده كند. 
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